
سمفونی خطوط 
سه شنبه 27 شهریور 1403
سال سوم   شماره 600
www.hammihanonline.ir

3

مسئله تحریم های ایران. پزشکیان در پاسخ به این خبرنگار نیز بار دیگر بر عدم 
تلاش ایران برای دستیابی به سلاح هسته ای تاکید کرد و اظهار داشت: »ما باید 
با هم تعامل داشته باشیم، ما به دنبال سلاح اتمی نیستیم، آنها هستند که ما 
را تهدید می کنند. در مقابل قدرت باید قدرت داشــته باشیم تا بتوانیم بمانیم. 
ما برای حفظ امنیت مردم و کشورمان نیاز به قدرت دفاعی داریم، ما هیچ وقت 
شــروع کننده هیچ جنگی نبودیم. شما ۲۰۰ سال گذشته را نگاه کنید. قدرت 
دفاعی مان را که بتوانیم از مردم مان دفاع کنیم از دست نخواهیم داد، مگر اینکه 

همه خلع سلاح شوند.« 
خبرنگار دنیای اقتصاد گفت: »براســاس نظر کارشناسان رفع ناترازی های 
بودجه ای، بانکی و انرژی، بدون سرمایه گذاری خارجی و رفع تحریم ها و مسئله 

FATF حل نخواهد شد، برنامه دولت چهاردهم در این زمینه چیست ؟« 
رئیس جمهور پاســخ داد: »در رابطه با رفع تحریم ها مــا چاره ای نداریم جز 
اینکه بحث FATF را حل کنیم. نامه ای هم به تشخیص مصلحت حتماً خواهم 
نوشت، برای اینکه دوباره بحث FATF را به جریان بگذارند تا بتوانیم حلش کنیم 
و باید حل شــود.« پزشکیان در رابطه با مســائل خارجی با بیان اینکه »تلاش 
می کنیم ارتباطات مان را با اولویت با کشورهای همسایه بهبود ببخشیم«، اظهار 
کرد: »در ســفری هم که به عراق و اقلیم کردســتان عــراق و بصره و خود بغداد 
داشتیم با مسئولان آنجا صحبت کردیم. بیشتر این نگاه را داشتند که برنامه های 
راهبردی با آنها بنویسیم و پروژه های مشترکی با هم داشته باشیم.« رئیس جمهور 
افزود: »همین کار را می توانیم با پاکســتان و ترکمنســتان و آذربایجان و ترکیه 
و کشورهای همسایه دیگری که داریم داشته باشیم و طبیعتاً همان چیزی که 
گفتید کاملًا درست است، لازمه رشد ایجاد بازار آزادی است که بتوانیم ارتباطات 
و سرمایه گذاری های خارجی را ایجاد کنیم. دیپلماسی خارجی را بر مبنای عزت 

و حکمت و مصلحت حتماً به پیش می بریم.«

ممانعت از پرونده سازی  �
پرسش خبرنگار ایسنا درباره راه اندازی کرسی های آزاداندیشی در دانشگاه ها 
بود. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه کرسی های آزاداندیشی باید راه اندازی شوند، 
اظهار داشــت: »کرسی آزاداندیشی این نیست که اگر حرفی بزنیم ضدانقلاب 
شــویم و ما را از پُست و شــغل مان بیرون کنند. به دســتور رهبر معظم انقلاب 
از کرســی های آزاداندیشــی حمایت خواهیم کرد و جلوی پرونده ســازی علیه 
منتقدان را خواهیم گرفت.« وی افزود: »اگر بلد نیستند جواب منتقد را بدهند، 
نباید منتقد را اخراج کنند، باید خود را اصلاح کنند. با زور، دعوا، اخراج و تبعید، 
مملکت درست نمی شود؛ مملکت با گفت وگو درست می شود. در بررسی پرونده 
و برگرداندن دانشــجویان اخراجی تأکید داریم. منظور این نیست که توطئه گر 

برگردد؛ توطئه گر باید توسط قوه قضائیه محاکمه شود.«

توسعه ارتباط با کشورهای اسلامی �
رئیس جمهور در پاســخ به ســوال خبرنگار المیادین مبنی بر اینکه آیا به 
زودی سفری به عربستان خواهید داشت یا به زودی شاهد سفر بن سلمان، 
ولیعهد عربســتان به تهران خواهیم بود و روابط ایــران و اردن و تاثیری که بر 
مسئله فلسطین و پایان تجاوز اســرائیل به غزه می تواند داشته باشد، اظهار 
داشــت: »باور و اعتقاد من این اســت ما با هم برادر هســتیم. چرا باید با هم 
رفت و آمد نداشــته باشیم. هر حرکتی بتواند ما را به هم نزدیک کند شخصاً 
اســتقبال می کنم. تلاش می کنیم اخوت و برادری را همان طوری که پیامبر 
اسلام فرمودند بیشتر کنیم. حضرت علی در وصیتنامه خود می فرماید که هر 
اختلافی را بتوانیم بین مسلمانان حل کنیم از ســال ها نماز و روزه ارزش آن 
بالاتر اســت، چه با عربستان، چه با مصر و چه با اردن تلاش می کنیم روابط 
خود را تقویت کنیم.«  پزشــکیان ادامه داد: »در گفت وگوی تلفنی با ولیعهد 
عربســتان از ایشــان دعوت کردیم تا به ایران بیایند. وحدت ما مسلمانان به 
اسرائیل می فهماند حق بمباران و نابودی کودکان و زنان در غزه را ندارد. اگر 

دست به دست هم دهیم اسرائیل جرأت نمی کند این کارها را انجام دهد.« 

ماجرای ارسال موشک به یمن �
دو روز قبل یمن موشکی هایپرسونیک به سمت اسرائیل شلیک کرد که از 
سیستم های پدافندی عبور کرد. بنا بر گزارش رسانه های اسرائیلی، موشک به 
6 کیلومتری فرودگاه تل آویو اصابت کرد. بر اساس این گزارش، موشک مذکور 
۱۷۰۰ کیلومتر برد داشته و فاصله میان یمن تا هدف را در ۱۵ دقیقه طی کرده 
اســت. پس از انجام این عملیات، انگشت اتهام به سمت ایران گرفته شد که 

مقامات کشورمان از جمله وزیر امور خارجه، ارسال موشک به یمن را تکذیب 
کردند. خبرنگار الجزیره در همین زمینه از رئیس جمهور پرسید: »گفته می شود 
که ایران موشک هایپرسونیک به انصارالله یمن فرستاده یا تکنولوژی آن را به 
آنها انتقال داده اســت. سوالی که اکنون در این شرایط جنگی اسرائیل علیه 
غزه وجود دارد این است که آیا ایران موشک هایپرسونیک به یمن داده است؟« 
پزشکیان در پاسخ گفت: »رفتن نیروی انسانی به یمن با یک هفته تاخیر 
انجام خواهد شــد؛ موشــک چطور به آنجا رفته و آنها ندیده اند. ما در ایران از 
نوع موشک هایپرسونیک که انصارالله یمن علیه اسرائیل به کار گرفته است، 
نداریم. اینکه یمنی ها توان مقاومت پیدا کرده اند، کار یک روز، یک هفته و یک 
ســال و  دو سال نیست. به دست آوردن این تکنولوژی در یک سال جنگ نیز 
غیرممکن است. اینکه ما با هم هماهنگ هستیم و به یکدیگر کمک می کنیم، 
به اســرائیل که نسل کشی می کند اعتراض می کنیم و نگاه مشترکی داریم.« 
رئیس جمهور تاکید کرد: »در مقابل دیدگان دنیا، اسرائیل نسل کشی می کند 
و کسی هم اعتراض نمی کند. اگر غرب نسبت به امنیت اسرائیل نگران است 
چرا نسبت به غزه و فلسطین نگران نیست. جهان نباید اجازه دهد یک گروه 
با قدرت خود و پشتیبانی قدرت ها مردم بی گناه را نابود کنند و بعد نگران این 
باشند که ایران به آنها موشک داده است.« پزشکیان تاکید کرد: »غرب می داند 
که ایران اصلًا نمی تواند موشک به یمن ارسال کند؛ ما قدرت موشک داریم اما 
به یمن موشک نمی دهیم. یمن قبل از جنگ، تکنولوژی ساخت موشک را یاد 

گرفته بود و تولید می کرد.« 

مسئله انتقال پایتخت �
خبرنگار خبرگزاری دانشجو – وابسته به بسیج دانشجویی – سوال خود را از 
رئیس جمهور به مسئله انتقال پایتخت و عدم امکان ساخت مسکن جدید در 
تهران اختصاص داد. پزشکیان در پاسخ گفت: »بنا به گفته وزیر راه و شهرسازی 
برای حل معضلات مسکن در تهران و ایجاد توسعه، باید بین منابع و مصارف 
نیازها و داشــته ها تعادل ایجاد کرد. اگر منابع را نبینیم و مصرف را بالا ببریم، 
قطعاً یک روز نابود خواهیم شد. نشست زمین در تهران از نظر محیط زیستی 
وحشتناک اســت. آب های زیرزمینی رو به اتمام است و تمام سدهایی که در 
اطراف تهران اســت، در صورت کاهش بارندگی تمام خواهد شــد. برهمین 
اساس باید  توسعه را به جایی ببریم که امکان توســعه در آن وجود دارد. اکثر 
شــهرهای بزرگ دنیا کنار دریاســت. ما یک امکان بزرگ در کنار خلیج فارس 
داریم که بســیاری از کشورها حســرت آن را می کشند.« پزشکیان ادامه داد: 
»باید تعادلی بین  محیط زیست و ادامه زندگی به وجود بیاوریم. همچنین بیشتر 
کارخانه هــای اطراف تهران، ماده اولیه را از کنار خلیج فــارس می آورند، آن را 
تبدیل کرده و دوباره به خلیج فارس ارســال می کنند که سبب افزایش قیمت 
تمام شده کالا می شود. اینگونه نیست که بگوییم ساخت و ساز مسکن یکدفعه 
در تهران متوقف خواهد شــد، چراکه این یک معضل است. باید رسانه در این 
زمینه به ما کمک کند. در غیر این صورت با ادامه این روند در همه حوزه ها به 

طرف فروپاشی می رویم.«

مریضی اقتصادی �
پزشــکیان در پاســخ به ســوال خبرنگار شــرق که از وضعیت گرانی ها و 
همچنین نگرانی هایی که در میان کنکوری ها وجود دارد، پرســید که اظهار 
داشت:  »اقتصاد ایران مداخلاتی را طلب می کند. باید کمک کنیم که بتوانیم 
روش های درمان را اجرایی کنیم. اگر بخواهیم مملکت از این وضعیت خارج 
شــود، باید اقتصاد بیمــار را درمان کنیم. ممکن اســت دارویی که می دهیم 
تلخ باشــد پس نباید بگوییــم چرا به مردم داروی تلخ می دهید. اگر لازم شــد 
مداخلاتی انجام می دهیم، بپذیریم که این مداخلات می تواند آینده روشنی 
داشته باشــد. دعواها اجازه هیچ مداخله ای را به هیچ سیاست گذاری نداده 
است. درمان، مداخله نیاز دارد و مداخله مقداری ناملایماتی به همراه دارد که 

باید آن را بپذیریم.« 

رفع حصر �
رئیس جمهور همچنین در پایان نشســت خبری، در پاسخ به پرسشی 
درباره رفع حصر، گفت: »مشــکل آقای کروبی حل شده است و برای فرد 

دیگر هم در حال تلاش هستیم اما دیگر نباید با نظام درافتاد.«
رئیس جمهور درخصوص مصوبه شورای انقلاب فرهنگی درباره کنکور نیز 

گفت: »قرار است درباره مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی بحث کنیم.«

از میان پنجره

چند روز پیش در کشور اردن انتخابات پارلمانی برگزار شد و حدود 3۲درصد 
واجدین شــرایط در پای صندوق های رای حاضر شــدند. درست خواندید، 
فقط 3۲درصد. اما چند نفر این خبر را پیگیری کردند یا اصلًا چقدر این خبر 
در رســانه ها بازتاب داشت و در مورد آن تحلیل نوشته شد؟ مسئله این است 
که درصد مشــارکت به تنهایی اهمیت اصلی را ندارد، مهم واکنش جامعه به 
میزان مشارکت است. مثلًا وقتی در انتخابات سال۱3۹6، میزان مشارکت به 
۷3درصد رســید و بعد در انتخابات مجلس یازدهم در سال۱3۹۸، مشارکت 
4۲درصدی شــد، چقدر جامعه به این سقوط 3۰درصدی واکنش نشان داد 
و برایش مهم بود؟ واقعیت این اســت که این کاهش 3۰درصدی و مشارکت 
4۲درصدی، چندان افکارعمومی را به خود مشــغول نکرد و حتی قبل از آن 
هم موج تبلیغی خاصی برای دعوت به عدم مشــارکت در کشــور راه نیفتاد و 
بیشتر شــاهد یک نوع بی تفاوتی، چه قبل و چه بعد از انتخابات بودیم. بعد 
می رســیم به انتخابات ســال۱4۰۰ که با وجود افزایش ۷درصدی مشارکت 
نسبت به انتخابات مجلس و رسیدن به 4۹درصد حائزین رای دادن، هم قبل 
و هم بعد از انتخابات در مورد مشارکت در آن سخن بسیار گفته شد و یادمان 
باشد که این حد از حضور در اوج کرونا رخ داد، ولی در مورد آن حرف و حدیث 
بسیاری بود؛ چرا؟ چون جامعه نسبت به آن بی تفاوت نبود و بعد از آن بود که 
پرونده مشارکت در مجلس یازدهم، آن هم بعد از گذشت دو سال از برگزاری، 
باز شد و هرچه از عمر دولت سیزدهم گذشت، مسئله حضور یا عدم حضور در 

انتخابات مهمتر شد.
واقعیت اما چه بود؟ اگر مجلس یازدهم و دولت ســیزدهم در اداره کشور 
موفق عمل می کردند، درصد مشارکت هم به امری ثانویه تبدیل می شد، اما 
عملکرد مجموعه مجلس و دولت، مسئله میزان مشارکت را در افکار عمومی از 
موضوعی فرعی به موضوعی اصلی تبدیل کرد. با آنچه که تا اینجا گفتم، کل 
این مقدمه بر این فرض بنا شده که میزان مشارکت به نوبه خود موضوع افکار 
عمومی نیست، بلکه آنچه موضوع جامعه است، عملکرد هیئت حاکمه است؛ 
چرا این را می گویم؟ به همین انتخابات ریاست جمهوری اخیر نگاه کنیم، در 
مرحله اول این انتخابات شاهد مشارکت 3۹درصدی مردم بودیم و این یعنی 
3درصد کمتر از انتخابــات مجلس دوازدهم و ۱۰درصــد کمتر از انتخابات 

ریاست جمهوری ۱4۰۰، اما نمی بینیم که این حد تنزل مشارکت، موضوع 
مباحثه های گســترده ای باشد . موضوع هســت؛ ولی نه آنقدر که انتخابات 
۱4۰۰ با ۱۰درصد مشارکت بیشتر از این انتخابات، موضوع بحث بود و این 
یک دلیل اصلی دارد؛ این انتخابات با خود یک امیدواری به بهبود شرایط را 
در جامعه پدید آورده و برای همین مشارکت 3۹درصدی آن، کمتر از مشارکت 
4۹درصدی ســال ۱4۰۰ توی ذوق می زنــد. آنچه جامعه را به این 3۹درصد 
راضی و از آن 4۹درصد ناراضی می کند، همین امیدی اســت که پس از این 

انتخابات پدید آمده و پس از آن انتخابات، چندان نبود.
اصطلاحــی در ورزش دوومیدانی و دوچرخه ســواری هســت به نام »در 
باد خوابیدن«. موضوع هم این طور اســت که دوندگان یا دوچرخه ســواران، 
پشــت سر دونده یا دوچرخه سوار پیشتاز حرکت می کنند و اصطلاحاً در باد 
او می خوابند تا فشار هوای کمتری را تحمل کنند. در بین پرندگان مهاجر هم 
که به صورت عدد ۷ پرواز می کنند این وضعیت در زمان پرواز وجود دارد. حالا 
دولت پزشکیان هم تا مدتی می تواند در باد این امیدواری جامعه بخوابد، اما 
تا کی؟ واقعیت این است که پس از این سه سال، یا بهتر است بگوییم پس از 
این پنج سال، مردم به این امید احتیاج داشتند. ولی این امید دائمی نیست 
و دیر یا زود به پایان می رسد و قبل از سررسید آن لازم است که دولت کارهایی 
را انجام دهد تا امید همچنان در دل جامعه زنده بماند. امید اصلی به بهبود 
وضع معیشت و اشتغال بستگی دارد که در یک شرایط طبیعی و بدون این همه 
دشواری های ریز و درشت که بر سر راه دولت چهاردهم هست، حداقل برای 
شروع به بهبود وضعیت به دو سال زمان نیاز است. گفتم »شروع به بهبود« و نه 
خود »بهبود«، آن هم در شرایط طبیعی و نه این شرایط غیرطبیعی حاصل از 

تحریم ها و سوءمدیریت های دولت سیزدهم و غیره.
حالا دولت چه می تواند بکند و آیا جامعه دو سال صبر خواهد کرد؟ منطقاً 
نه. جامعه نمی تواند دو ســال صبر کند و خیلی که دندان روی جگر بگذارد 
تا پایان ســال است و تا آن وقت دولت باید کاری بکند تا جامعه احساس کند 
که واقعاً قرار اســت این دولت کاری انجام دهد و این کار حاصل نمی شــود، 
مگر اینکه کل حاکمیت نشــان دهد که وفاق شــامل جامعه هم می شود تا 
امید در جامعه تداوم پیدا کند و این حس ایجاد شود که وفاق فقط یک پروژه 
درون حاکمیتی نیست؛ مردم را نیز شامل می شود. اما چگونه؟ در عمل، شاید 
چاره ای جز این نباشد که به در دسترس ترین موضوع ها برای زنده نگه داشتن 
امید پرداخته شــود. اول، در حوزه اینترنــت و دوم، در حوزه جامعه. در حوزه 
اینترنت، حل معضل خودساخته فیلترینگ و در حوزه جامعه، موضوع زنان 
می تواند مهمترین تصویر وفاق با مردم باشد که حل آنها پیام امیدبخشی به 
جامعه ارســال می کند؛ پیامی که نشان می دهد واقعاً اتفاقی رخ داده و قرار 
اســت در پروژه وفاق، مردم هم شریک باشند. اگر این شد، آن وقت می شود 
به مردم این امیدواری را داد که در صورت صبوری، گام های بعدی برای حل 
مسائلی چون برجام و تحریم و تورم و اشتغال نیز به مرور برداشته خواهد شد؛ 
و الا بدون تداوم این امید، آن اسب زین کرده)!( که دولت سیزدهم برای دولت 

چهاردهم به ارث گذاشته، از جا تکان نخواهد خورد.

پزشکیان چقدر وقت دارد؟ 

در باد پیروزی نخوابیم

روزنامهنگار
مهرداد احمدی شیخانی

جواد علیزاده

محمدرضا ثقفی

احمد عربانی

رسانه ها پس از مشخص شــدن نتیجه انتخابات ریاست جمهوری، منتظر 
برگزاری این نشســت خبــری بودند. بیــش از دو ماه طول کشــید که این 
نشســت در نهایت برگزار شــد و رئیس جمهور به میان خبرنگاران آمد. این 
مســئله در صحبت های برخی خبرنگاران که برای طرح پرسش خود پشت 
تریبون رفتند نیز مطرح شــد. پزشکیان در پاسخ به این مسئله گفت: »باید 
مستقر می شدیم، کارها را آغاز می کردیم و سپس با شما خبرنگاران صحبت 

می کردیم؛ تا حدودی ثبات پیدا کرده ایم.«
عکاســان و تصویربرداران برای تحویل تجهیزات خود به تیم های چک و 
خنثی حفاظت رئیس جمهور ســاعت ۸:3۰ صبح به سالن اجلاس سران 
مراجعه کردند و خبرنگاران نیز از ساعت ۱۱ وارد سالن  شدند. ثبت سوالات 

پس از صرف ناهار در طبقه اول، در اتاقی واقع در طبقه همکف ساختمان 
انجام شد. چند سیستم کامپیوتری در این اتاق قرار داده شده بود که هر 

کدام از خبرنگاران با وارد کردن مشخصات و ثبت موضوع مورد نظر خود 
در لیست پرسش از رئیس جمهور قرار می گرفتند. پزشکیان تقریباً 

چند دقیقه از ســاعت ۱۵ گذشــته بود که وارد سالن شد. زمان 
زیادی طول نکشید که پس از قرائت قرآن، پخش 

ســرود ملی، ســخنرانی کوتاه معاون ارتباطات 
و اطلاع رســانی دفتر رئیس جمهور و ســخنان 
فشــرده پزشــکیان، جلســه آغاز شــد. از میان 

ردیف صندلی های سالن می شــد تفاوت آدم ها 

را با هم احســاس کرد. آدم هایی که از نهاد ریاست جمهوری و برای برگزاری 
این نشســت آمده بودند، می توانستی تشــخیص بدهی کدام یک از دولت 
پیشین بودند، کدام یک از آن ها کارمندان رسمی قدیمی هستند و اعضای 
تیم پزشکیان را هم می شد به خوبی از دیگران تشخیص داد. این تفاوت ها به 

خصوص در میان جوانان، خود را بیشتر در ظاهر نشان می داد. 
رئیس جمهور بر زبان های فارسی، کردی، ترکی و انگلیسی مسلط است. 
خبرنگار کرد زبانی بالای ســن نرفت. اما اولین خبرنگار انگلیســی زبانی که 
ســوالش را مطرح کرد – خبرنگار تلویزیون CCTV چین - پزشــکیان شروع 
به پاسخ دادن و همان زمان مترجم هم به سبک و سیاق همیشگی ترجمه 
خود را آغاز کرد. آن جمله ای که خنده و بعد تشویق حضار را به دنبال 
داشت در این لحظه خلق شد: »می خواهی ترجمه کنی؟ بکن!« 
اجرای هادی حیدری هم در نوع خود اتفاق جالبی بود. هادی را در 
مطبوعات به طرح ها و کاریکاتورهایش می شناسند. از دوران 
گل آقا تا دیگر روزنامه ها و مجلات. رفتنش پشت تریبون 
اجرای برنامه نشست خبری رئیس جمهور و یک به یک 
خواندن نام رســانه هایی که قــرار بود بروند 
بالای ســن و سوال شان را بپرسند، یادمان 
انداخــت که شــخصی غیــر از کارمندان 
و مجریــان صداوســیما نشســت خبــری 

رئیس جمهور را اجرا می کند. 

 هادی حیدری، کاریکاتوریست و روزنامه نگار، مجری مراسم دیروز بود

در حاشیه نخستین نشست خبری


